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 مسافران کشورهای همسایه 
دلار نمی گیرند

به گفته مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران، از 
این به بعد ارز کشورهای همسایه یا مقصد در اختیار 

مسافران ایرانی قرار داده می شود.
به گزارش همدلی، علی ســعیدی گفت: بنا شده که 
ســفرهای زیارتی که به عراق انجام می شود براساس 
دینار، عربستان ســعودی بابت حج به شکل ریال و 
برای ترکیه به شکل لیر و برای امارات به شکل درهم 

باشد.
وی در توجیــه این اقدام گفت: اگر بتوانیم از ابتدا به 
مســافر ایرانی اسکناس کشور مقصد را بدهیم، برای 
ایشــان راحت تر خواهد بود چرا که اگر دلار یا یورو 
تحویل دهیم دو بار هزینه تسعیر باید بپردازند که با 

این اقدام هزینه های آنها را کاهش می دهیم.

 مهریه بالای 100 سکه
مشمول مالیات می شود

بــه تازگی طــرح مالیات بر مهریه بــا هدف کاهش 
میزان مهریه مطرح شده است.

به گزارش تجارت نیوز، براساس طرحی که در دستور 
کار مجلس قرار گرفته، در صورتی که مهریه از مقدار 
مشــخصی بیشتر شود، مشمول مالیات خواهد بود و 
در هنگام ثبت عقدنامه باید این مالیات به حســاب 

دولت واریز شود.
طبق قانون جدید مهریــه ۱۴۰۲، نرخ مالیات برای 
۱۰۱ تا ۲۰۰ ســکه، دو درصد اســت یعنی اگر شما 
۲۰۰ ســکه به عنوان مهریه تعیین کنید، باید مبلغی 
به اندازه چهار سکه به عنوان مالیات بپردازید تا سند 
ازدواجتان ثبت شــود. بیشــترین درصد مالیات هم 
به کســانی تعلق می گیرد که مهریه های بالای ۲۰۰ 
سکه ثبت می کنند. میزان مالیات مهریه برای تعداد 
سکه های بیشتر از ۲۰۰ عدد، ۱۵درصد تعیین شده 

است.

موافقت سازمان تنظیم مقررات با 
افزایش تعرفه اینترنت

رئیس ســازمان تنظیــم مقــررات با بیــان اینکه 
اپراتورهــای تلفن همــراه خواســتار افزایش تعرفه 
اینترنت هســتند، گفت: امکان و اختیار تغییر تعرفه 
را داریم اما هرگونه تغییر تعرفه مشروط بر این است 
که بدانیم اپراتور ایــن افزایش درآمد را چگونه قرار 

است هزینه کند.
به گزارش تسنیم، امیر لاجوردی گفت: بحث افزایش 
تعرفه ها همیشــه مطالبه اپراتورها بوده و هست. در 
حال حاضر نیز اپراتورها درخواست دادند و داده های 
آمــاری را در اختیار ما قرار دادند. ما هم از اپراتورها 
برنامه توسعه ای خواســته ایم و شاخص های ارتقای 

کیفیت شبکه را به آنها اعلام کردیم.
وی افزود: شــاخص ها متفاوت اســت؛ از شــاخص 
افزایش ســرعت تا سایر شــاخص های کیفی شبکه. 
شــاخص ها را به اپراتورها اعلام کردیم و گفتیم که 

تا انتهای سال به چه صورت باید باشد.

اگر واردات خودرو انجام نشود
 نماینده مجلس  

تهدید به شکایت کرد
»عباس علی آبادی« وزیر صمــت به تازگی خواهان 
تامیــن ارز موردنیــاز برای واردات خــودرو از محل 
ســامانه نیما شده است. عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس در واکنش به این پیشنهاد اظهار کرد: 
پیشــتر نظر دولت این بود کــه قانونی برای واردات 
خودرو وجود ندارد اما وقتی موانع قانونی هم برطرف 

شد، باز هم خودرویی وارد نشد.
حجت الله فیروزی در گفت وگو با ایلنا افزود: آیین نامه 
داخلــی مجلس اجــازه می دهد اگر قانونی توســط 
دســتگاه اجرایی اجرا نشــود، کمیســیون مربوطه 
گزارش آن را به مجلــس ارائه کند و در صورتی که 
مجلس گــزارش را وارد بدانــد، آن را به دلیل اجرا 
نشــدن قانون به قوه قضاییه ارســال کند. متاسفانه 
کمیسیون مجبور است در صورت اجرا نشدن قانون 
به این سمت برود زیرا واردات خودرو، مطالبه مردم 
و آرامش بخش بازار داخلی این کالاســت. به باور من 
حل مشکل خودرو باید امروز در اولویت دولت باشد 

زیرا دیگر از حالت طبیعی خارج شده است.
نماینده فســا گفت: گلایه ما در مجلس این اســت 
که دولت خــود لایحه واردات خودرو را ارائه کرده و 
مجلس هم براساس نظر دولت این لایحه را تصویب 
کرده و همه محدودیت ها بر سر راه واردات رفع شده 
اســت. در موضوع تامین ارز از هــر منبعی که قرار 
است تامین شود، خود دولت باید شرایط تامین آن را 
فراهــم کند.وی تصریح کرد: این موضوع را نمی توان 
به مشــکلات ارزی کشــور گره زد. مجلس متوجه 
محدودیت های ارزی است اما تنها گزینه موجود برای 
تامین ارز موردنیاز برای واردات خودرو، منابع ارزی 
داخلی کشور نیســت. در حال حاضر تاجران ایرانی 
آمادگی واردات خودرو از محل ارزی که در خارج از 
کشــور از محل کسب و کارشان به دست آورده اند را 
دارند. در چنین شــرایطی باید دید که چرا دولت با 
واردات خــودرو از این منابع ارزی موافقت نمی کند.

فیروزی یادآور شــد: تحلیل برخی این است که اگر 
با ارز غیردولتی خودرو وارد شــود، ارزی که در کف 
بازار وجود دارد به واردات خودرو سوق پیدا می کند 
و این اتفاق به تلاطم بازار ارز در کشــور می انجامد. 
پاسخ به این ادعا این است که رقم ارز موردنیاز برای 
واردات خودرو بســیار بالاست و با ارزهای موجود در 
کف بــازار نمی توان خودرو وارد کــرد، در حالی که 
صادرکنندگان می توانند از درآمدهای ارزی خود در 
خارج از کشــور این مقدار ارز را تامین و خودرو وارد 

کنند.

بازار

آغاز فصل جدید تور کنسرت های ایران 
علیرضا قربانی با حمایت »توبانک«

  فصل جدید تور کنسرت های ایران علیرضا قربانی دی ماه 
۱۴۰۲ بــا حمایت توبانک در تهران برگزار می شــود.به 
گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، با حمایت توبانک 
شعبه مجازی بانک گردشگری، علیرضا قربانی از ۷ دی ماه 
بار دیگر با مخاطبانش در تهران و در هتل اسپیناس پالاس 
دیدار می کند و این در حالی است که این هنرمند چند 
قطعه جدید به رپرتوار خود اضافه خواهد کرد. مدیریت 
هنری این اجراها را حسام ناصری بر عهده دارد.قربانی که 
پیش از این در تابستان امسال در مجموعه تاریخی کاخ 
ســعدآباد و با حمایت توبانک به مدت ۳۰ شب میزبان 
علاقه مندان بود، دور تازه کنسرت های خود در ایران را نیز 
با حمایت شعبه مجازی بانک گردشگری برگزار خواهد 
شد.در حالی که بلیت روزهای ۷ تا ۱8 دی در زمان بسیار 
کمی به پایان رسیده است، علاقه مندان می توانند برای 
تهیه بلیت روزهای تازه از طریق اپلیکیشن توبانک اقدام 
کنند.بر اســاس این گزارش، روز شنبه ۲ دی ماه ۱۴۰۲ 
چهارمین قرعه کشی هفتگی بانک گردشگری در طرح 
»8شنبه« توبانک برگزار شد. در این مراسم که با حضور 
مسئولان بانک گردشگری و نهادهای نظارتی برگزار شد، 
برندگان هفته چهارم مشخص شدند.در این قرعه کشی 
که در محل ســاختمان مرکزی بانک گردشگری انجام 
شــد، آقای محمد رهبری برنده یک دستگاه ps۵ شد. 
همچنین خانــم نیلوفر اله بیگی و آقای سیدمحســن 
سجادیان برندگان ساعت هوشمند چهارمین قرعه کشی 
طرح »8شنبه« توبانک شدند.همچنین، خانم ها معصومه 
عفت پناه، زینت طاهرزاده ریزی و رعنا حقانی برندگان 
اندروید باکس و آقایان فــراز بهرامی، علیرضا حیدری، 
محمدرضا قادری و ابوالقاســم محمدی برندگان جایزه 
نقدی ۵ میلیون ریالی شــدند.لازم به ذکر است، پس از 
پایان جوایز هفتگی، یک مراسم قرعه کشی بزرگ، مقارن 
با آغاز چهاردهمین ســال فعالیت بانک گردشگری، با 
محاسبه تمامی امتیازات کسب شده توسط مشتریان در 

طول دو ماه برگزار خواهد شد.

در صورت های مالی تلفیقی بانک پاسارگاد اعلام شد،
  سودآوری 68 درصدی »وپاسار« 

در 6 ماهه سال جاری 
 بانک پاسارگاد در گزارش صورت های مالی میان دوره ای 
تلفیقی، در 6 ماهه ســال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رشــد 68 درصدی در سود خالص اعلام کرد. 
به گزارش بخش تحلیلی نبض بورس، بانک پاسارگاد با 
نماد وپاســار در بورس، گزارش اطلاعات و صورت های 
مالی میان دوره ای تلفیقی منتهی به ۳۱ شهریورماه۱۴۰۲ 
)حسابرسی شده( را در کدال منتشر کرد.در این گزارش، 
میزان ســود خالص تلفیقی بانک در 6 ماهه سال جاری 
بیش از ۱۲ هزار میلیارد تومان اعلام می شود که نسبت 
به دوره مشــابه سال قبل رشد 68درصدی دارد.مجموع 
درآمد عملیاتی تلفیقی بانک پاسارگاد در این گزارش، ۱9 
هزار میلیارد تومان گزارش شده است و با توجه به جمع 
درآمد عملیاتی ۱۳ هزار میلیارد تومانی در 6 ماهه سال 
۱۴۰۱ نشان از رشد ۵۱ درصدی این درآمد در سال جاری 
دارد.درآمد تسهیلات اعطایی و ســپرده گذاری و اوراق 
بدهی شــرکت اصلی در 6 ماه سال جاری نزدیک به ۴9 
هزار میلیارد تومان است و در 6 ماهه سال ۱۴۰۱ این رقم 
۲9 هزار میلیارد تومان بوده که بیانگر افزایش ۷۰ درصدی 
این گزینه های درآمدی در 6 ماهه سال جاری است.درآمد 
کارمزد در صورت های مالی تلفیقی بانک پاسارگاد در 6 
ماه اول امســال، بیش از ۲ هزار میلیارد تومان است که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۳6درصدی دارد.
خالص درآمد تســهیلات و سپرده گذاری شرکت اصلی 
نیــز در این گزارش رقم ۱6 هزار میلیارد تومانی را ثبت 
می کند که در مقایســه با مدت مشــابه سال قبل رشد 
6۴درصدی دارد.در این گزارش ســود انباشته تلفیقی 
بانک پاسارگاد نیز رشد ۳8 درصدی در 6 ماهه سال جاری 
را نشــان می دهد. این ســود در این دوره در سال جاری 
۱۷ هزار میلیارد تومان است درحالی که در مدت مشابه 
سال قبل ۱۲ هزار میلیارد تومان بوده است.لازم به ذکر 
است که سود انباشته تلفیقی بانک پاسارگاد در پایان سال 
۱۴۰۱ معــادل ۱۴ هزار میلیارد تومان بوده و با توجه به 
سود انباشته ۱۷ هزار میلیارد تومانی نشان دهنده رشد 
ســودآوری برای بانک در سال جاری نسبت به کل سال 
۱۴۰۱ دارد.بانک پاسارگاد در نظر دارد سرمایه شرکت را 
از ۲۷۲.969.۰۰۰ میلیون ریالی به مبلغ ۳۲۲.969.۰۰۰ 
میلیــون ریالی از محل آورده نقــدی به مبلغ ۵۰.۰۰۰ 

میلیارد ریال، افزایش دهد.

برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ 
سهامداران با مدیران بانک ملت

 کنفرانس پاسخگویی به پرسش های سهامداران بانک 
ملت با هدف تعامل با سهامداران و در راستای مفاد ماده 
۱8 دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات از طریق ویدئو 
کنفرانس برگزار شد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، 
در این کنفرانس که سیدکاظم چاوشی نایب رئیس هیات 
مدیره، ســید نقی شمســی معاون مدیر عامل در امور 
مالی، مریم لیلی دوست مدیر امور مالی، حمید یادروج 
رییس اداره کل دفتر مدیریــت و روابط عمومی، بهاره 
منصور صادقی رییس اداره کل حسابداری مالی، افسانه 
ابراهیمی رئیس اداره کل حسابداری مدیریت و مصطفی 
امید قائمی مدیرعامل گروه مالی ملت حضور داشــتند، 
مدیران مالی بانک ملت به سوالات و ابهامات سهامداران 
پاسخ گفتند.سید کاظم چاوشی، رییس هیات مدیره، با 
قدردانی از حمایت های سهامداران و فعالان بازار سرمایه، 
برگزاری این کنفرانس را ابتکاری از سوی سازمان بورس 
و اوراق بهادار در راستای فراهم کردن بستر گفت وگوی 
بدون واسطه و امکان برقراری ارتباط مدیران و سهامداران 

عنوان کرد و بر لزوم استمرار این جلسات تاکید کرد.
وی، رفع ابهامات و نکات مالی موردنظر سهامداران را از 

وظایف اصلی بانک برشمرد .

بانک و بیمه

همدلی|  روز گذشته نامه بیست و نهم آذر ماه 
رئیس انجمن واردکنندگان برنج به رئیس دفتر 
بازرسی ویژه نهاد ریاست جمهوری منتشر شد 
که در آن، ضمن درخواست رسیدگی به وضعیت 
ویژه واردات برنج، اصلی ترین دغدغه این انجمن 
را تکرار تجربه فســاد و انحصار صنعت چای در 

این حوزه دانسته بود.
به گزارش همدلی، »کریم اخوان« رئیس هیئت 
مدیره انجمــن واردکنندگان برنج در نامه ای به 
»حسن درویشــیان« رئیس دفتر بازرسی ویژه 
نهاد ریاســت جمهوری، گفته اســت: کماکان 
نگرانی های زیادی در امر واردات برنج از ســوی 
تشــکل های خصوصی و اعضــای این انجمن 
متصور بــوده که برخی تصمیمــات مقطعی و 
موضوعی از سوی مســئولان امر به قوت خود 

باقی است.
در این نامه آمده اســت: برنامه ریزی ناهماهنگ 
برای تعیین ســقف تخصیص ارز می تواند باعث 
ایجاد رانت برای برخی از شــرکت ها شــود که 
باعــث نگرانی در چرخه صنعــت برنج و امکان 
ایجاد فضای ناســالم رقابتی برای برخی فعالان 
و تعــارض منافع شــود. اصلی ترین دغدغه این 
انجمن به عنوان تنها تشــکل به ثبت رســیده 
در اتــاق بازرگانی در حــوزه برنج جلوگیری از 
انحصاری شــدن و ایجاد رانــت در این صنعت 
اســت تا تجربه فساد و انحصار در صنعت چای 

تکرار نشود.
کسی پاســخگوی واردات 2 میلیون تنی 

برنج نیست
موضــوع فرآیند ثبت ســفارش واردات برنج و 
نگرانی اعضای انجمن واردکنندگان این محصول 
درباره نحوه اختصاص ظرفیت ثبت ســفارش و 
تخصیص ارز به شرکت ها البته پیشتر هم توسط 

برخی از نمایندگان مجلس عنوان شده بود.
در همیــن زمینــه چنــد روز پیــش »جبار 
کوچکی نژاد« نماینده رشــت در مجلس و عضو 
هیئت رئیســه کمیســیون تلفیق بودجه سال 
۱۴۰۳ به جماران گفته بود: به رغم برگزاری یک 
جلسه نظارتی با موضوع برنج در مجلس و حضور 

وزرای مربوطه در این جلسه و همچنین برگزاری 
جلســه با معاون اول رئیس جمهور و مسئولان 
وزارت جهاد کشاورزی، کسی پاسخگوی واردات 

۲ میلیون تن برنج به کشور نشده است.
وی افزود: شاهد هســتیم که از ابتدای آذرماه 
دوباره ثبت سفارش برنج انجام می شود و جالب 
اینکه اواخر ماه آذر یک کشتی برنج نیز در کشور 
تخلیه شده اســت.کوچکی نژاد تصریح کرد: به 
نظر می رســد که مافیای برنج با قدرت در حال 
پیشبرد اهداف خود است و دولتی ها نیز در این 

خصوص اختیاری از خود ندارند.
وی گفت: قطعــا در واردات ۲ میلیون تن برنج 
فساد وجود دارد و دولت که ادعای مبارزه با فساد 

دارد، باید به این موضوع ورود می کرد.
زندگی کشاورزان شــمال کشور را نابود 

کرده اند
عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه سال 

۱۴۰۳ با اشاره به ابزار نظارتی مجلس گفت: اگر 
واردات برنج ادامه پیدا کند راهی جز استیضاح 
وزیر جهاد کشاورزی برای مجلس باقی نمی ماند.

کوچکی نژاد اظهار داشــت: نمایندگان مناطق 
شمالی کشــور این موضوع را پیگیری خواهند 
کرد و حتی احتمــال دارد که رئیس جمهور را 
نیز برای پاســخگویی بابت این اتفاق به مجلس 

دعوت کنیم.
وی بیان کرد: واقعیت امر این اســت که زندگی 
کشاورزان شمال کشور در حال نابودی است و 
واردات بی رویه برنج به این قشر از جامعه در سال 

آینده آسیب جدی وارد خواهد کرد.
کوچکی نژاد بیان داشــت: به نظر می رســد که 
یک مافیا در پشــت پرده برنج وجود دارد زیرا 
نمایندگان مجلس مصوب کرده اند که دیگر برنج 

وارد کشور نشود.
وی ادامه داد: نباید فراموش کنیم که فساد چای 

دبش بخشی از مافیا بود و امروز آقای رئیسی و 
قوه قضاییه باید در کنار هم با اینگونه فســادها 

مقابله کنند.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه سال 
۱۴۰۳ تاکید کرد: حتی در ماه های آخر مجلس 
یازدهم نیز این عزم وجود دارد که با واردات برنج 
مقابله شود و قطعاً در صورت ادامه دار بودن این 
موضوع وزیر جهاد کشــاورزی استیضاح خواهد 

شد.
کوچکی نــژاد در پایان گفــت: مافیا دو بخش 
داخلــی و خارجی دارد و در موضوعات مختلف 
شــاهد هســتیم که اقدام بــه دور زدن قانون 
می کند. متاسفانه این مافیا با ارز دولتی اقدام به 
خرید برنج و امثالهم می کند و همان محصول را 
به قیمت آزاد به مردم می فروشد اما آنچه مسلم 
است که افرادی در بدنه مافیا حضور دارند که در 

مراکز تصمیم گیری کشور نفوذ دارند.

واردکنندگان برنج از ایجاد رانت و فضای ناسالم رقابتی گلایه کردند 

احتمال تکرار یک تجربه »دبش«

همدلی| روز گذشــته طلافروشان تهرانی در اعتراض به موضوع 
صدور صورتحساب الکترونیکی در سامانه مودیان مالیاتی و موضوع 
مربوط به تبصره ماده ۱8، پاساژهای فروردین، اردیبهشت، خرداد، 
حکیم هاشمی، مکاره و راسته بازار بزرگ و زرگرها، دالان کوچیک 
زرگرها و راسته صحاف ها را تعطیل کردند. به گزارش اکوایران، در 
چند روز گذشته نیز صنف طلاوجواهر مشهد در اعتراض به این دو 
موضوع مغازه های خود را تعطیل کردند. در همین زمینه »یوسف 
تقی زادگان« رئیس اتحادیه طلاوجواهر مشــهد گفت: با توجه به 
هماهنگی های انجام شــده در اتاق اصناف مشهد و گرفتن مجوز 
از مســئولان ذیربط، ورود اطلاعات طلافروشان به سامانه جامع 

تجارت تا اطلاع ثانوی متوقف شد.

همچنین روابط عمومی اتحادیه طلاوجواهر مشهد در اطلاعیه ای 
اعــلام کرد: با توجه به برگزاری جلســه ای در محل اتاق اصناف 
مشــهد درخصوص ثبت نام در ســامانه جامع تجــارت باحضور 
مسئولان بازرسی صنعت و معدن درخصوص اجرای تبصره ۴ ماده 
۱8 )ثبت نام درســامانه جامع تجارت( این موضوع جهت بررسی 
و پیگیری بیشتر فعلآ تا اطلاع ثانوی متوقف شد، لذا از همکاران 
عزیز صنفی خواهشمندیم نســبت به بازگشایی هرچه سریع تر 

واحدهای صنفی خود اقدام کنند.
»محمدهادی سبحانیان» رئیس سازمان امور مالیاتی نیز گفت: 
اخذ مالیات ۲۵درصدی از خریداران طلا از ابتدای دی ماه کذب 
است و قانونی که از یکم دی ماه اجرا شده است، مصوب مجلس 

در سال ۱۳98 است.
وی افزود: به موجب قانون اساســی، سازمان امور مالیاتی کشور 
صرفا مجری قوانین اســت و هیچ اختیــاری در مورد کم یا زیاد 
کــردن نرخ مالیات یا پایه مالیات نــدارد و همان طور که به طور 
گسترده اطلاع رسانی شد، هیچ مبنای قانونی برای افزایش مالیات 

در حوزه طلا وجود ندارد.

طلافروشان تهرانی تعطیل کردند

دولت عقب نشست

ســخنگوی دولت در نشســت خبری دیروز خود در پاسخ 
به این پرســش که آیا قرار است قیمت بنزین افزوده شود، 
پاســخ نه چندان شفافی داد که در رسانه ها اغلب به »خیر« 

برداشت شد.
به گزارش اکوایران، بهادری جهرمی ابتدا به توضیح کلیاتی 
پرداخت و گفت: لایحه بودجه به صورت عمومی در رسانه ها 
منتشــر می شــود و متن این لایحه وجود دارد اما در ادامه 
بــدون حتی نام بــردن از بنزین گفــت »در هیچ یک از دو 
لایحه ]اشــاره به کلیات بودجه اول و اصلاحیه بعدی آن[ 

هیچ تصمیم یا پیشــنهادی در حوزه ای که شــما فرمودید 
از ســوی دولت ارائه نشــده«. او همچنین تصریح کرد که 

صحبت درباره این موضوع در حوزه صلاحیت او نیست.
بنابرایــن می توان گفت که ســخنگو در واقع هیچ توضیح 
جدیــدی درباره قیمت گذاری در ســال بعد نــداد. با این 
وجود ابهام پاسخ او در بسیاری از رسانه این طور تیتر شد: 
»ســخنگوی دولت: دولت هیچ تصمیمی برای افرایش نرخ 

بنزین نگرفته است« که البته دقیق نبود.
بهادری جهرمی همچنین درباره پول های آزاد شــده ایران 

نیز افزود: پول ها تبدیل به یورو شده تا ارزشش حفظ شود. 
این پول ها در بانک های ایرانی موجود اســت. اســتفاده از 
منابــع ارزی بانک مرکزی در اختیار این بانک اســت و به 

شیوه های مختلف مورد بهره برداری قرار می گیرند.

از پاسخگویی شفاف درباره نرخ بنزین طفره رفت

سخنگوی دولت طفره رفت

همدلی| بانک مرکــزی در جدیدتریــن داده های خود 
از رشــد اقتصاد ایران در 6 ماهه ســال ۱۴۰۲ را منتشر 
کرد؛ داده هایی که براســاس آن، رشــد اقتصادی با نفت 
۴.۷درصــد و بدون نفت ۳.6درصد ثبت شــده که حاکی 
از بهبود وضعیت این ارقام در مقایسه با دوره مشابه سال 
گذشــته است. با این وجود، بخشی از کارشناسان با اشاره 
به فقدان اثرگذاری رشد اقتصادی روی بهبود وضع زندگی 
مردم معتقدند که ارقام ثبت شده با واقعیت های اقتصادی 

تناسبی نداشته و گمراه کننده هستند.
»پیمــان مولوی« کارشــناس اقتصــادی در گفت وگو با 
تجارت نیــوز به اثر نفت بر رشــد اقتصــادی پرداخت و 
تصریح کرد: بخشی از رشد اقتصادی به رشد فروش نفت 
بازمی گردد که به دلیل فرصت و تنفســی که دولت بایدن 
برای حفظ شــرایط پس از برجام و برهــم نخوردن این 
شــرایط به ایران داده تا چینی ها و دیگر کشورها بتوانند 
نفت ایران را بخرند اما ریسک این موضوع آن است که اگر 
ترامپ یا هر جمهوری خواه دیگری در ســال آینده به کاخ 
سفید بیاید، فروش نفت ایران باز هم می تواند کاهش یابد 

و دیگر خبری از این رشد اقتصادی نخواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی باید باعث بهبود زندگی 

مردم شود، گفت: با تورم ۴۵درصدی، زندگی مردم چگونه 
می خواهد بهتر شود؟ رشــد اقتصادی یعنی بزرگ شدن 
اندازه اقتصاد کشــور، جذب پــول در آن و تقویت طرف 
عرضه که در حال حاضر نشــانه ای از این تقویت شــدن 
نمی بینیم. از طرف دیگر رشد نقدینگی، تقاضای عجیب و 
غریبی در بازارها به وجود آورده و تورم به ۴۵درصد رسیده 
است. این چه معادله ای است که اقتصاد ایران در آن رشد 

می کند، نرخ ارز تثبیت می شود و همه چیز خوب است اما 
از آن طرف تورم هم ۴۵درصد است و زندگی مردم نسبت 
به همین زمان در ســال گذشــته بهتر نشده است. رشد 
اقتصــادی افزایش یافت اما آیــا رفاه و قدرت خرید مردم 
بیشتر شده است؟ اگر دوستان جواب این سوالات را فارغ 

از اعداد و ارقام بدهند، از آنها تشکر می کنیم.
مولــوی افزود: اقتصاد ایــران یک اقتصاد شــبه دولتی و 
ذی نفعانه است که همه تقاضاها را در اقتصاد سازمان دهی 
کرده و بیشــترین تقاضا را ایجاد می کند. وقتی نقدینگی 
در پایان سال به هشت هزار هزار میلیارد تومان می رسد، 
تقاضای ایجاد شــده به واســطه آن در قســمت عرضه 
توســط برخی گروه ها جبــران می شــود و الزاما مردم و 
کسب وکارهای کوچک و متوسط در آن دخیل نیستند. به 
عبارت دیگر 8۰ تا 9۰درصد مردم از رشد اقتصادی ثبت 

شده منتفع نشده اند.
وی با ارائه یک مثال خاطرنشــان کرد: خودرو مونتاژ شده 
چینی، با سه برابر قیمت چین در ایران فروخته می شود. 
در این میان، خودروســاز از این شــرایط سود می برد اما 
مصرف کننــده ضرر می کند. به ایــن ترتیب پول از جیب 

عموم مردم به جیب ذی نفعان اقتصادی می رود.

برخلاف گزارش بانک مرکزی

90درصدمردم از رشد اقتصادی بی بهره اند


